
2016/111743-193 Ve věci poskytnutí výkladu k § 75 odst. 2 písm. c) zákona č. 108/2006 Sb., 
o sociálních službách, ve znění pozdějších předpisů 
 
Dotaz: 
(ze dne 29. 5. 2016) 
 

Žádost o informaci podle zákona 106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím 

 

Dobrý den, 

pobírám již několik let invalidní důchod III. stupně + PnD a PnP I. stupně. 

Můj zdravotní stav se za posledních 5 let natolik zhoršil z hlediska mobility, že potřebuji 

rozsáhlejší a komplexnější výpomoc ze strany pečovatelské služby. Vynakládám nemalé 

prostředky na zaplacení donášky nákupů, úklidu a osobní pomoci, když je nejhůř. 

 

Dozvěděl jsem se, že podle §75 odst. 2 písm. c) zákona č. 108/2006 Sb., o sociálních 

službách, se pečovatelská  služba, s výjimkou nákladů za stravu poskytnutou v 

rámci  základní  činnosti uvedené v § 40 odst. 2 písm. c), poskytuje bez úhrady.  

 

Oslovil jsem postupně většinu pečovatelských služeb v místě bydliště i v okolí a po počáteční 

ochotě, po sdělení, že jsem osoba, na kterou se výše uvedený zákon vztahuje, jsem narazil 

na chlad a výmluvy charakteru, že nemají volné kapacity, odmítnutí radou, že si mám 

nejdříve požádat o zvýšení PnP, zadarmo, že oni nepracují. Také mně bylo sděleno, že se 

sociální služby neposkytují zdarma podle potřeby. Také prý není možné si částku za 

poskytnutou péči nechat od nikoho proplatit.  

Jedna z výmluv zněla, že stát očekává od poskytovatelů soc. služeb solidaritu a poskytování 

služeb zdarma. Snad za Nečase, Drábka a Kalouska, ale dnes? Tomu nevěřím! 

 

Při jednání s Domovy pro seniory jsem byl jednoznačně odmítán už při pouhé zmínce na 

výše uvedený paragraf. Tam věděli dobře, o čem mluvím/píši a byli připraveni. 

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

------------------------------------------------------------------------------ 

 

Nebudu zdržovat líčením dalších subjektivních problémů, jako jsou třeba týdenní domácí 

vězení, několikrát do měsíce, když nejsem schopen se sám obléci, či nepořádek, prach etc. 

v bytě... a přeskočím přímo na otázky, žádosti o informace vztahující se k tomuto 

záhadnému zákonnému ustanovení, které si každý vykládá po svém.: 

 



1. Na 100% splňuji podmínky; Mám požadované rehabilitační usnesení dokazující, že jsem 

plně účasten rehabilitace podle zák. 119/1990 Sb., o soudní rehabilitaci. Jsou pečovatelské 

služby povinné tento platný zákon respektovat a pečovatelské služby mně "zdarma" 

poskytovat? 

 

2. Jsou pečovatelské služby povinné mně poskytnout "zdarma" péči v potřebném rozsahu, 

jako běžnému klientovi (Při dnešních zhruba 130,- Kč za 1 hodinu pomoci), nebo mne smí 

omezovat? 

 

3. Jaká je metodika refundace ze strany státu organizacím poskytujícím sociální služby, za 

vynaložené prostředky při poskytování sociální péče "zdarma" podle §75...? 

 

Děkuji za odbornou odpověď, rady a doporučení, případně za výklad citovaného zákona, 

který možná špatně chápu.  

Odpověď stačí elektronicky, e-mailem. 

 

Odpověď vedoucí oddělení kancelář ministerstva: 

Vážený pane, 

na základě Vaší žádosti o poskytnutí informace podle zákona č. 106/1999 Sb., 

o  svobodném přístupu k informacím, ve znění pozdějších předpisů, doručené MPSV dne 29. 

května 2016, ve věci poskytnutí výkladu k § 75 odst. 2 písm. c) zákona č. 108/2006 Sb., o 

sociálních službách, ve znění pozdějších předpisů (dále jen „zákon o sociálních službách“), 

sděluji následující: 

 

Pečovatelská služba se dle § 75 odst. 2 písm. a) – e) zákona o sociálních službách 

poskytuje v rámci základních činností uvedených v § 40 odst. 2 písm. c) bez úhrady, 

s výjimkou nákladů za stravu.      

 

Ad 1) Uvádíte, že jste byl účasten rehabilitace podle zákona č. 119/1990 Sb., o soudní 

rehabilitaci, ve znění pozdějších předpisů, a můžete tuto skutečnost prokázat. Patříte tedy do 



jedné ze skupin dle § 75 odst. 2 písm. a) – e) zákona o sociálních službách a můžete účinně 

uplatnit právo na tzv. bezplatnou pečovatelskou službu.  

 

Poskytovatel sociální služby může odmítnout uzavřít smlouvu  jen ze zákonných důvodů, 

které blíže stanoví § 91 odst. 3 zákona o sociálních službách. 

Těmito důvody jsou například: 

 poskytovatel neposkytuje sociální službu, o kterou osoba žádá, 

 poskytovatel nemá dostatečnou kapacitu k poskytnutí sociální služby, 

 zdravotní stav osoby vylučuje poskytování dané sociální služby, 

Jestliže poskytovatel sociálních služeb odmítne uzavřít se zájemce o službu smlouvu o 

poskytování sociálních služeb, vydá o tom osobě na její žádost písemné oznámení 

s uvedením konkrétního důvodu odmítnutí uzavření smlouvy.  

 

Ad 2) I přestože by Vám byla poskytována pečovatelská služba v rámci základních činností 

uvedených § 40 odst. 2 písm. c) zákona o sociálních službách bez úhrady, nemůžete být ze 

strany pečovatelské služby (poskytovatele) nijak omezován v rámci základních činností, 

neboť tyto činnosti potřebujete z důvodu Vašeho zdravotního stavu zabezpečit. Tato služba 

Vám musí být poskytnuta v potřebném rozsahu, jako klientům, kteří nemají nárok na 

poskytování pečovatelské služby podle § 75 odst. 2 písm. a) – e) zákona č. 108/2006 Sb., o 

sociálních službách, ve znění pozdějších předpisů.  

 

Ad 3) Finanční kompenzaci poskytovatel pečovatelské služby, který  poskytuje služby 

klientům dle § 75 odst. 2 písm. a) – e) zákona o sociálních službách získává od příslušného 

kraje. Kompenzace proběhne z dotace Ministerstva práce a sociálních věcí. Ohledně 

doložení vynaložených nákladů si určuje pravidla sám kraj. 

 

 

S pozdravem 

 


